Razumovsky Vasily Ivanovic – a surgeon, the director of the faculty’s surgery clinic in Kazan. Born in 1857, he was educated at first in spiritual-educational institutions and a gymnasium in Samara, then in the medical faculty of the Kazan Univercity. A docent from 1886th, from 1887th – a professor on the operative surgery in the Kazan Univercity. After taking the post of a dean, he became the first to accept women on the medical faculty, making other administrative changes as well. However all that was distracting the professor from scientific and clinical work. That is why in 1907 Vasily Ivanovic left his post and went abroad visiting Austrian and German hospitals. From July 1909th to April 1917th Razumovsky’s live was tied to Saratov, most of his energy there was directed to the construction of the university’s body and it’s clinical town. While on the rector’s post Razumovsky was known to have an open mind and brave democratic views.

[bookmark: _GoBack]Разумовский Василий Иванович - хирург, директор факультетской хирургической клиники в Казани. Родился в 1857 г.; образование получил сначала в духовно-учебных заведениях и самарской гимназии, затем на медицинском факультете Казанского университета. С 1886 г. -доцент, с 1887 г. - профессор по кафедре оперативной хирургии в Казанском университете. Став деканом, В. И. Разумовский первым стал принимать женщин на медицинский факультет, ввел другие административные нововведения. Однако все это отвлекало профессора от научной и клинической работы. Поэтому в 1907 году Василий Иванович оставляет должность декана и едет за границу, посещая австрийские и германские клиники. Зимой 1908 г. он участвует в съезде российских хирургов в Москве. С июля 1909 г. по апрель 1917 г. жизнь В. И. Разумовского связана с Саратовом, здесь он направил свою исключительную энергию на строительство университетского комплекса и клинического университетского городка. На посту ректора Саратовского университета Разумовский отличался свободомыслием и смелыми демократическими взглядами.
